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§ 1  

Val av justerare och dag för justering 

 

Ordföranden Ulf Walther och vice ordföranden Gustav Johansson 

utsågs att justera dagens protokoll, ej § 14 som justeras av Henrik 

Virro (M). Ordföranden meddelade att justering sker tisdag den  

30 september  
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§ 2   

Fastställande av dagordning 
 

Den utsända dagordningen fastställdes. 
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§ 3   

Bäverdalens bollplan bör få konstgräs – svar på 
medborgarförslag 

Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslag om konstgräs på Bäverdalens bollplan.  

 
 
 
Ärendet 
Till nämnden har inkommit ett medborgarförslag med förlaget att 

Bäverdalens bollplan görs om från grus till konstgräs som spolas till 

isbana vintertid. Förvaltningen är positiv till förslaget och har efter 

kontakt med idrottsförvaltningen om förslaget som kommer att 

beaktas inför budget för 2017. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 juni 2016. 

Dnr 248-2016-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 4   

Om att lägga konstgräs på Kaninburarna – svar på 
medborgarförslag 

 
Beslut 
Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som svar på 

medborgarförslaget. 

 
 
Ärendet 

I det inkomna medborgarförslaget föreslås att förvaltningen lägger 

konstgräs på de så kallade ”kaninburarna” som finns i Lindeparken 

med anledning av den brist som råder på tillgängliga fotbollsplaner i 

stadsdelen. Förvaltningen är positiv till förslaget men anför att det är 

en kostsam investering som ingår i den investeringsram som ytterst 

kommunfullmäktige beslutar om. Förvaltningen föreslår att förslag 

om konstgräs i Lindeparken beaktas när förvaltningen bereder och 

prioriterar förslag till investeringsprojekt i verksamhetsplanen för 

2017.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 augusti 2016. 

Dnr 216-2016-1.2.4. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 5   

Månadsrapport för juli 2016 

Beslut 
Nämnden godkänner föreliggande rapport. 

 
 
 
Ärendet 

För hela nämndens verksamhetsområde prognostiseras ett överskott 

före resultatöverföringar om 2,4 mnkr och efter resultatöverföringar 

ett överskott om 1,3 mnkr. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 augusti 2016. 

Dnr 1.2.1.-081/2016 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten  

Peter Backlund (L)  

”Det är bra att den ekonomiska uppföljningen för juli ser något bättre 

ut. Det finns stora avvikelser men stadsdelen som helhet uppvisar ett 

marginellt överskott.  

 

Det går fortfarande att utläsa anmärkningsvärda ekonomiska 

skillnader mellan olika verksamheterna. I ett läge där framför allt 

äldreomsorgen (+14,5 miljoner) och förskola (+7,9 miljoner) täcker 

upp för stora underskott inom Individ- och familjeomsorg (-21,6 

miljoner) är det viktigt att fortsätta arbetet med att förbättra ekonomin. 

Det kan inte vara meningen att verksamheter för våra äldsta och 

yngsta invånare ska fungera som budgetregulator och buffert för andra 

grupper. Det måste därför säkerställas att verksamhetsnivå och 

kvaliteten upprätthålls, inte minst inom de verksamheter som med 

överskott täcker upp för andra verksamheter.  

 

Stockholms ekonomi har fortfarande kraft kvar efter 

Stockhomsalliansens två mandatperioder och ett ekonomiskt överskott 

är det minsta man kan kräva av styrande majoritet. I en framtid med 

fortsatta utmaningar med ett stort antal nyanlända som ska slussas in i 

samhället, svagare ekonomi i Stockholm (rapporter visar redan att 
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ekonomin bromsat in) måste arbetet med prioriteringar och satsningar 

på kärnverksamheter fortsätta.  

 

Med detta som bakgrund är det oroväckande att se hur illa ekonomin 

sköts centralt i Stadshuset. Stadens nettotillgångar väntas nästan 

halveras, från 14,9 miljarder kronor i september 2014 till knapp åtta 

miljarder om två år. Lika illavarslande är prognosen för 

kommunkoncernens externa upplåning, som uppskattas trefaldigas 

från 23 miljarder kronor i september 2014 till omkring 70 miljarder 

kronor vid innevarande mandatperiods slut, samtidigt som 

Stockholmarnas kommunalskatt höjs. 

 

Den rödgröna majoriteten bränner ljuset, inte bara i två ändar utan i 

tre.” 
 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i det särskilda uttalandet 

från (M),(L). 
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§ 6   

Omprövning av föreningsbidrag till BK Dalen 

Beslut 
Nämnden beviljar helt eller delvis bidrag till föreningen BK Dalen 

 
 

Ärendet 

Föreningen BK Dalen (Boxningsklubben Dalen) ansökte under våren 

om föreningsbidrag enligt gällande riktlinjer för föreningsbidrag för 

barn- och ungdomsverksamhet. Föreningen fick avslag på grund av att 

begärda kompletteringar inte inkommit i tid. I efterhand framkom på 

förvaltningen att en smärre missbedömning gjorts i handläggningen av 

BK Dalens ärende. För att kompensera detta har förvaltningen på egen 

anmodan handlagt ärendet igen för nytt nämndbeslut. Förvaltningens 

förslag till föreningsbidrag för BK Dalen är 30 000 kronor för att göra 

nyinköp av material som stöd till föreningens arbete med att öka 

antalet nyanlända barn- och ungdomar i föreningsverksamheten 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 augusti 2016. 

Dnr 5.4.-455/2016 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 7   

Uppföljning av fritidsverksamheten av Omsorgsborgen AB 
vid Dalens kvartersgård, Östberga fritidsgård, Årsta 
fritidsgård och Backens parklek   

Beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner Omsorgsborgen AB:s bedrivande av 

fritidsverksamhet vid Dalens kvartersgård, Östberga fritidsgård, 

Årsta fritidsgård och Backens parklek 

 

2. Nämnden uppdrar till förvaltningen att 

- redovisa goda exempel i landet där fritidsverksamhet för barn och 

unga drivs på entreprenad, 

- återkomma med en undersökning om fritidsverksamhet i Enskede-

Årsta-Vantör lämpar sig för upphandling, och i så fall vilken del,   

- om ny upphandling förordas, återkomma med tidsplan och 

hantering för ny upphandling av fritidsverksamhet för barn och 

unga, 

- undersöka möjligheterna för idéburen verksamhet att driva 

fritidsverksamhet för barn- och unga, och 

- se över rutiner i upphandling och uppföljning för att säkerställa att 

företag och intraprenader lever upp till sitt anbud. 

Uppdraget ska slutredovisas med eventuellet ställningstagande senast 

i samband med beslut om verksamhetsplan för 2017. 

 

3. Nämnden anför följande; 

”Underlag inför ny upphandling av fritidsverksamhet för barn- och 

unga 

Omsorgsborgen AB bedriver således enligt uppföljningen en i 

huvudsak god fritidsverksamhet för barn och unga på respektive 

fritidsgårdar och parklek. Men uppföljningen visar också vissa 

avvikelser och brister i avtalsuppföljningen då enstaka delar av avtalet 

inte upprätthållits på en godkänd nivå.  De har inte uppfyllt åtaganden 

för utbildning av personalen i konflikthantering, samt att följa och 

implementera aktuell forskning gällande ungdomsfrågor. Flera av de 

27 åtaganden som gett mervärde har heller inte uppfyllts. 

När nu Omsorgsborgen AB meddelat förvaltningen att de inte har 

intresse av ett förlängt avtal efter den första upphandlingsperioden vill 

vi ge förvaltningen i uppdrag att se över om fritidsverksamhet för barn 

och unga överhuvudtaget lämpar sig för upphandling. Viktigt för det 

ställningstagandet är att identifiera andra stadsdelar eller städer med 
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snarlika förutsättningar där upphandling har gjorts och dra lärdom om 

vad som var avgörande för att den entreprenaden blev lyckad. Det är 

också viktigt att överväga hur våra stadsdelars olika förutsättningar, 

och samhällets behov av förebyggande verksamhet eller att snabbt 

kunna agera i stadsdelar, påverkar vilken del av fritidsverksamheten 

som kan vara lämplig för upphandling. I detta behöver därför 

kontakter tas med polis, andra myndigheter eller förvaltningar. 

Stadsdelens strategi för arbete mot sociala oroligheter ska beaktas.   

Den rödgrön-rosa majoriteten i stadsdelen välkomnar fler 

entreprenader som drivs av idéburna organisationer. Vi tror att 

organisationer som främst drivs av ett samhällsintresse, kan ha bättre 

förutsättningar att driva fritidsverksamhet där marginalerna är små. Vi 

vill därför att förvaltningen i sin undersökning särskilt redovisar vilket 

intresse som finns att driva fritidsverksamhet bland idéburna 

organisationer i Stockholm, företrädesvis i stadsdelen. 

 
 
 
 
Ärendet 

Fritidsområde 1 och 2 (Dalens kvartersgård, Östberga fritidsgård, 

Årsta fritidsgård och Backens parklek) drivs på entreprenad av 

Omsorgsborgen AB sedan år 2014. Avtalet för Omsorgsborgen AB 

löper ut 2017-05-31 med möjlighet till förlängning. Förvaltningen har 

haft kontinuerlig kontakt och möten med Omsorgsborgen AB om 

verksamhetens innehåll och åtaganden. Omsorgsborgen AB bedriver 

god fritidsverksamhet för barn och unga på respektive fritidsgårdar 

och parklek. Verksamheten har rutiner för att säkerställa kvalitet och 

säkerhet. Verksamheterna bedöms erbjuda ett tillfredställande utbud 

av aktiviteter för barn och unga i stadsdelen. Till största del uppfyller 

utföraren de 30 avtalskraven. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 augusti 2016. 

Dnr 429-2016-1.2.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S),(MP),(V). 
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Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén m.fl 

(M), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Johans Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

förvaltningens förslag. 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut från (S),(MP), 

(V) 
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§ 8   

Flytt av öppna förskolan i Årsta  från Möckelvägen till 
Vättersparken 

Beslut 

Stadsdelsnämnden godkänner att öppna förskolan på Möckelvägen 

enligt plan flyttar till ny lokal i Vättersparken. 

 
 
Ärendet 
Öppna förskolan på Möckelvägen i Årsta är välbesökt men lokalerna 

är inte ändamålsenliga. Önskemål om att flytta till bättre anpassade 

lokaler har framförts av både personal och besökare. I Vättersparken 

har parklekshuset stått tomt i drygt tre år. Förvaltningen anser att 

lokalen i Vättersparken är mer ändamålsenlig för verksamheten som 

nu bedrivs på Möckelvägen. Verksamheten har en möjlighet att flytta 

från Möckelvägen till Vättersparken under augusti månad. En flytt 

innebär att verksamheten kan utvecklas och på eftermiddagar infatta 

bemannad parklek. I anslutning till parklekshuset finns även en väl 

fungerande utemiljö som rustats upp under våren 2016.  

Förvaltningens föreslår att nämnden godkänner flytt av öppna 

förskolans verksamhet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 14 juli 2016. 

Dnr 467-2016-2.6. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 9   

Nyanlända till stadsdelen – rapport till nämnden 

Beslut 
1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens rapport kring 

situationen med nyanlända, på kort och lång sikt, och vilka 

utmaningar förvaltningens verksamheter står inför. 

 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar till förvaltningens följande: 

”Sex åtgärder för ett en snabbare etablering av nyanlända i vår 

stadsdel 

Det senaste året har Sverige och Stockholm upplevt en drastisk 

ökning av människor som flytt hit undan krig och förföljelse. Vi tror 

att de som kommer hit vill att samhället ställer krav –och har 

förväntningar– på dem. Samtidigt måste samhället ge de nyanlända 

verktyg för sin etablering. Viktiga steg för detta är att de som kommit 

hit lär sig svenska, kommer ut på arbetsmarknaden och kan skaffa sig 

egen bostad. Dessa uppgifter ligger i huvudsak på andra än stadsdelen 

såsom på huvudmän för SFI, arbetsförmedlingen eller på stadshusets 

etableringsorganisation. Det är emellertid även viktigt att stadsdelen 

bidrar till etableringen inom ramen för sin kompetens.  

Under perioden oktober 2016 till oktober 2017 ska:  

(1) socialsekreterare som ansvarar för ensamkommande 

flyktingbarn träffa RCC. Kontakten syftar till att RCC ska 

informera om sin verksamhet så att socialsekreterarna i sin tur kan 

erbjuda ungdomarna coachning genom RCC där det bedöms 

lämpligt, 

(2) handläggare på IoF vuxen, eventuellt med stöd av avdelningen 

Förskola, på lämpligt sätt, söka upp de nyanlända barnfamiljer med 

barn i förskoleålder som bor i modulhusområdena, eller det nya 

boendet i Dalen. Den personliga kontakten syftar till att informera 

om det svenska förskolesystemet och om vilka förskolor och öppna 

förskolor som finns i området. Förvaltningen ska även undersöka 

om det på motsvarande sätt går att ta en personlig kontakt med 

andra nyanlända barnfamiljer som bor på annan plats i Enskede-

Årsta-Vantör, 
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(3) handläggare på IoF vuxen, ev med stöd av avdelningen Kultur, 

fritid och demokrati på lämpligt sätt, söka upp nyanlända som bor i 

modulhusområdena eller det nya boendet i Dalen. Den personliga 

kontakten syftar till att informera om såväl den kommunala 

fritidsverksamheten som övrig idrott- och föreningsverksamhet i 

området samt att förmedla kontakt mellan sådana organisationer och 

den enskilde vid intresse, 

(4) avdelningen Kultur, fritid och demokrati rikta en särskild 

informationsinsats mot nyanlända ungdomar och ensamkommande 

flyktingbarn i fråga om stadens feriejobb under 2017, 

(5) stadsdelsförvaltningens representant i stadshusets 

etableringsorganisation efterhöra om, och i så fall hur, stadsdelen på 

lämpligt sätt kan bidra till att informera nyanlända om vår syn på 

mänskliga rättigheter; däribland synen på jämställdhet, 

yttrandefrihet och religionsfrihet. Ifall detta redan görs på av Intro 

Stockholm på ett tillräckligt sätt behöver fråga inte ställas, och 

(6) föreningsbidragsansökningsomgången i november 2016 öppnas 

för föreningar baserade i Enskede-Årsta-Vantör och som arbetar för 

att ordna aktiviteter för att integrera nyanlända i samhället. 

Eftersom utgångspunkten är att detta ska vara en tillfällig utökning 

av möjligheterna att söka föreningsbidrag ska inte riktlinjerna för 

föreningsbidrag ändras.  

Förvaltningen ska senast till septembersammanträdet 2017 

återkomma med en utvärdering i fråga om vidtagna åtgärder samt 

förslag till ställningstagande i fråga om aktiviteterna bör förlängas 

eller ej.  

Den enskildes deltagande kan naturligtvis bara ske på frivillig väg 

och i förekommande fall med stöd av vårdnadshavares samtycke. 

Om ovanstående aktiviteter förutsätter särskild medelstilldelning 

eller hindras av register- eller andra integritetsaspekter ska 

förvaltningen meddela stadsdelsnämnden detta på lämpligt vis.” 

 

 
Ärendet 
Alla förvaltningens verksamheter påverkas i mer eller mindre 

utsträckning av antalet nyanlända som kommer till stadsdelsområdet. 

Under hösten 2015 var det en markant ökning av antalet 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag den 25 augusti 
nr 8/2016 

Sida 15 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

ensamkommande flyktingbarn vilket medförde konsekvenser främst 

för mottagningsenheten och utredningsenheten inom Barn och unga. 

Med anledning av politiskt fattade beslut anländer det nu betydligt 

färre nyanlända och verksamheterna inom individ och 

familjeomsorgens båda avdelningar står bättre rustade än under 

hösten. Framöver kan det dock innebära ett ökat behov av platser 

inom förskolan och eventuellt ökat antal barn med behov av särskilt 

stöd. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 3 juni 2016. 

Dnr 376-2016-1.1. 

 
 
Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S),(MP),(V). 

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén m.fl 

(M), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

 

Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Johans Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M), ledamoten Peter 

Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till förmån för 

förvaltningens förslag. 

 

 

 

Särskilt uttalande 
Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), ledamoten  

Peter Backlund (L) 

”Förvaltningens tjänsteutlåtande om mottagningen av nyanlända till 

stadsdelen, visar att mottagandet, trots stora påfrestningar, har 

fungerat. Den största svårigheten har varit att finna tillräckligt med 

boenden av acceptabel kvalitet för ensamkommande barn och 

ungdomar. När nu antalet nyanlända minskar, får organisationen en 
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möjlighet att utveckla mottagandet och t ex finna bättre boenden för 

ensamkommande barn och ungdomar.  

 

Stora utmaningar kvarstår, också över delar som inte stadsdelen råder 

över. Viktigt är t ex att barn och ungdomar snabbt får en fungerande 

skolgång. Något vi däremot råder över, är förskolan. Det är viktigt att 

vi har en beredskap för att ytterligare kunna bygga ut förskolan i den 

takt behoven finns. Öppna förskolan är en möjlighet som borde kunna 

fungera som mötesplats där nyanlända och redan etablerade kan 

träffas och knyta kontakt med varandra. I det sammanhanget är 

marknadsföringen av den Öppna förskolan och vad den står för av stor 

betydelse, också ur ett genusperspektiv.” 

 

Ersättaryttranden 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag till beslut från (S),(MP), 

(V) 

 

Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i det särskilda uttalandet av 

(M),(L) samt i reservationen till förmån för förvaltningens förslag. 
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§ 10  

Samverkan mellan skola och socialtjänst – svar på 
skrivelse från (L) 

Beslut 
 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på skrivelse från Peter Backlund (L) 

 
 
 
Ärendet 
Stadsdelsnämnden har efter skrivelse från Peter Backlund (L) 

uppdragit till förvaltningen att besvara frågor om samverkan mellan 

skola och socialtjänst utifrån stadsrevisionens granskning kring 

samverkan mellan skola och socialtjänst.  Enligt revisionsrapporten är 

en bidragande orsak den höga personalomsättningen inom 

socialtjänsten men även brister i att stödmaterial inte används på rätt 

sätt och att uppföljning inte sker enligt den framtagna modellen. 

Förvaltningen föreslår att nämnden anser skrivelsen besvarad med 

hänvisning till tjänsteutlåtandet. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 7 juni 2016. 

Dnr 762-2015-1.1. 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 11   

Inhyrning av kontorslokal på Palmfeltsvägen 1C 

Beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden beslutar att godkänna föreslaget hyresavtal för 

hyra av kontorslokal på Palmfeltsvägen 1C. Rätt att underteckna 

avtalet delegeras till stadsdelsdirektören. 

 

2. Nämnden uppdrar till förvaltningen att utreda hur arbetsmiljön 

kan förbättras och hur man samtidigt kan använda lokalerna på ett 

mer effektivt sätt. Detta arbete ska ske förutsättningslöst och ta 

stor hänsyn till att undvika framtida kostnadsökningar.  

 

3. Nämnden anför därutöver;      

 

”Det är förståeligt att förvaltningen är trångbodd. Även om det nya 

hyresavtalet innebär en långsiktig kostnadsökning är arbetsmiljön för 

anställda samt förvaltningens förmåga att attrahera efterfrågad 

arbetskraft så pass viktig att vi finner denna kostnadsökning rimlig. 

Det är, utifrån detta, även bra att förvaltningen avser utreda hur 

arbetsmiljön kan förbättras och hur lokalerna kan användas 

effektivare. Effektiviseringsarbete borde alltid genomsyra 

verksamheten för att säkerställa ett effektivt användande av 

skattemedel.  

Dock anser vi att denna utredning bör ta större hänsyn till de 

ekonomiska konsekvenserna en förändring medför samt ha en mer 

förutsättningslös ingång till utformningen av kontoren. Det var inte 

länge sedan förvaltningen flyttade in i de nya lokalerna som då var 

mer eller mindre specialanpassade för de önskemål man då hade. Att 

nu förändra hela strukturen på kontoren med en övergång till 

aktivitetsbaserade kontor riskerar att öka kostnaderna och skulle också 

vara märkligt med tanke på att det endast är ca 8 år sedan 

förvaltningen flyttade in i de nya lokalerna. Dessutom råder det stor 

oenighet om huruvida aktivitetsbaserade kontor verkligen förbättrar 

arbetsmiljön och effektiviteten. Att då förutsätta att just detta ska 

utredas är inte det bästa för arbetsmiljön och inte heller effektivt 

användande av skattemedel.” 

 
4. Paragrafen justeras omedelbart 
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Ärendet 

Stadsdelsnämndens lokaler på Slakthusplan 8A och Livdjursgatan 4 är 

inte anpassade för det antal medarbetare som idag har det som sin 

huvudsakliga arbetsplats. I takt med en ökande befolkning, utökade 

behov inom individ- och familjeomsorgen, samt nya uppdrag kommer 

antalet medarbetare vid förvaltningen inte att minska under en 

förutsebar framtid. Detta leder till en trångboddhet och därmed också 

en sämre arbetsmiljö. För att lösa den akuta platsbristen, och för att ha 

evakueringslokaler vid en kommande ombyggnad, föreslår 

förvaltningen att nämnden fattar beslut om att tillfälligt hyra in en 

kontorslokal på Palmfeltsvägen 1C. Lokalens yta är 622 kvadratmeter.   

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 augusti 2016. 

Dnr 435-2016-2.6. 

 

Beslutsgång  
Ordföranden fann att nämnden beslutat enligt förslag från (M),(L). 

 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Claes Karlsson (KD) instämde i förslag till beslut från 

(M),(L).   
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§ 12    

 
Organisation kring sociala delegationen 

 
Beslut 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

redogörelse över ärendemängden till sociala delegationen. 

 
 
 
Ärendet 

Med anledning av den kraftigt ökade ärendemängden som tas upp vid 

sociala delegationen önskar stadsdelsnämnden ett förslag på hur det 

går att förbättra situationen. Detta utifrån att nuvarande ärendemängd 

kan komma att påverka barns rättssäkerhet, arbetsmiljön för 

socialsekreterarna samt för politikerna som ska ges möjlighet att hinna 

läsa in sig på samtliga ärenden.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 27 juni 2016. 

Dnr 447-2016-1.1. 

 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 13  

Biblioteksplan 2016-2020 – svar till kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande lämnas som yttrande till 

kommunstyrelsen   

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 
 

 
Ärendet 

Förvaltningen har svarat på remissen om Biblioteksplan 2016-2020 

för kulturförvaltningens biblioteksverksamhet som har rubriken: Här 

är världen större. Fokusområden är bibliotekens inriktning och kärna, 

utveckling för folkbiblioteken, samt målbild för skolbiblioteken. 

Tonvikten i bibliotekplanen ligger på utveckling och flexibilitet, samt 

att möta behoven hos och hålla jämna steg med ett samhälle i 

förändring. Förvaltningen ser positivt på att stadens vision för 

biblioteken håller siktet på hur biblioteken ska kunna arbeta med sitt 

kärnuppdrag och sin inriktning. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 10 augusti 2016. 

Dnr 255-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl. (M) yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) anmälde till protokollet ett särskilt 

uttalande 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro,  

Erika Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M) reserverade 

sig mot beslutet till förmån för det egna förslaget; 

” delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut  
Att komplettera remissvaret till biblioteksplanen 2016-2020 enligt vad 

som anförs nedan 

 

Stadens bibliotek är mycket populära och fyller en viktig funktion 

inom kulturen såväl som i utbildningssyfte.  För att stadens bibliotek 

även framöver ska vara centrala i stadens kulturverksamheter och 

bland stockholmarna är det också viktigt att de upplevs som moderna 

och i takt med tiden. Det är därför positivt att staden, genom ett 

inkluderande arbetssätt, tagit fram en ny biblioteksplan för de 

kommande åren för att uppdatera verksamheterna.  

 

Vi vill dock gärna se att stadens biblioteksverksamheter även ska öka 

tillgängligheten genom förbättrade öppettider men också genom att 

bredda e-bokutlåningen.  

 

Under de senaste åren, innan maktskiftet i staden, satsade Alliansen på 

att tillgängliggöra stadens bibliotek, bland annat genom att inrätta de 

så kallade tunnelbanebiblioteken. Dessa finns idag i anslutning till 

flera tunnelbanestationer i Stockholm. Det är en positiv utveckling, 

men vi kan ännu mer. Idag öppnar de ordinarie biblioteken först 

klockan tio, en tid då många stockholmare är på jobbet eller i skolan. 

För många skulle det underlätta vardagspusslet om biblioteken hade 

morgonöppet med start från klockan sju.  Det måste vara möjligt för 

stockholmarna att låna böcker eller besöka biblioteken innan jobbet, 

skolan eller förskolan.  Därför vill vi att kulturnämnden ska inleda ett 

pilotprojekt med morgonöppna bibliotek, där fokus ska vara bibliotek 

som ligger i anslutning till större knutpunkter som t ex 

Medborgarplatsen, Gullmarsplan, Kulturhuset, Fridhemsplan, Alvik 

eller Brommaplan.  Vi tycker även att man bör undersöka möjligheten 

att utöka öppettiderna kvällstid.   

 

Vi saknar även resonemang om hur Stockholms stad ska klara av att 

upprätthålla lag och ordning på stadens bibliotek. Under det senaste 

året har ett flertal av stadens bibliotekverksamheter fått stänga till 

följd av omfattande ordningsstörningar. Detta drabbar dessvärre 

vanliga stockholmare och biblioteksbesökare och försämrar 

tillgängligheten kraftigt. Vi har länge drivit på för att staden ska kunna 
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ta in ordningsvakter för att förebygga oroligheter och förhindra 

ordningsstörningar. Trots att det är en viktig fråga när vi diskuterar 

tillgängligheten till stadens bibliotek så lyser den med sin frånvaro i 

förslaget till ny  

 
Att bibliotekens verksamheter finns tillgängliga även digitalt och på 

distans är bra för ökad tillgänglighet och för att vara verksamheter 

som går i takt med tiden. Däremot är det fortfarande dyrt med staden 

att låna ut e-böcker vilket grundar sig i dyra upphovsrättsavtal. Vi 

anser att staden bör se över möjligheten att omförhandla avtalen i 

syfte att få ner kostnaderna och i förlängningen också öka utlåningen 

av e-böckerna.” 

 

Särskilt uttalande 
Ledamoten Peter Backlund (L) 

”Det är positivt att en ny biblioteksplan nu äntligen presenteras. För 

oss liberaler är biblioteken ryggraden i bildningssamhället. 

Biblioteksplanen för 2016-2020 lämnar dock en del att önska. 

Ordningsproblemen och bristen på trygghet är en av de största 

utmaningarna för Stockholms bibliotek framöver, och vi hade gärna 

sett att biblioteksplanen på något sätt adresserade dessa problem och 

kom med förslag på hur de kan lösas. Bibliotek ska vara trygga för 

alla besökare, oavsett stadsdel. 

 

Biblioteken ska värna yttrandefriheten. Utbudet ska inte innebära 

inskränkningar utifrån ideologiska, politiska eller religiösa 

synpunkter. Den senaste tiden har det förts många diskussioner om 

censurens vara eller icke vara på biblioteken, exempel i närtid är 

diskussionerna kring Tintin och Lilla Hjärtat. Censuren är bedräglig 

som politiskt verktyg då den gör våld på de principer som är det fria 

samhällets utgångspunkt, fria människors förmåga, rätt att ha fri 

tillgång till information och fritt uttrycka sina åsikter. Om detta skrivs 

ingenting i biblioteksplanen. För oss liberaler är det självklart att 

biblioteken finns till för att tjäna allmänheten genom fri tillgång till 

information – och att de ska göra det även fortsättningsvis. Kring 

demokrati, yttrandefrihet och åsiktsbildning hade vi därför önskat ett 

mer utförligt resonemang.” 
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§ 14  

Anläggning för behandling av matavfall i Högdalen – svar 
till Stockholm Vatten 

Beslut 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande åberopas som remissvar till 

Stockholm Vatten 

. 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 
 
 
Ärendet 

Stockholms Vatten Avfall AB planerar att uppföra och driva en 

anläggning för mottagning, sortering och förbehandling av avfall samt 

produktion av biogas. Anläggningen föreslås att placeras på stadens 

mark, i anslutning till Högdalsverket, på fastigheterna Tippen 4 och 

Örby 4:1.Förvaltningen är över lag positiv till anläggningens 

lokalisering och utformning och förordar en placering som tar så lite 

naturmark i anspråk som möjligt samt tar hänsyn till de ekologiska 

värden som finns i omgivningarna. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 10 augusti 2016. 

Dnr 364-2016-1.5.3. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 15   

Strategisk inriktning för företagsområden – svar till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Förvaltningens tjänsteutlåtande lämnas som yttrande till 

kommunstyrelsen. 

 

2. Nämnden anför därutöver; 

 

”I dagens Stockholm råder en obalans, vad gäller arbetsplatser, norr 

respektive söder om innerstaden. Därför är en strategisk inriktning 

som denna, av oerhört stor betydelse för fler arbetsplatsers etablering i 

Söderort. Söderort får inte riskera att, än mer än idag, bli en sovstad. 

Även av miljömässiga och ekonomiska skäl vore det illa om inte 

dagens utveckling kan stoppas och förändras. 

Med hänvisning till ovan sagda vore det av största intresse om det till 

den strategiska inriktningen gick att foga idéer om nya 

företagsområden i vårt stadsdelsnämndsområde och gärna då områden 

med kunskapsintensiv företagsamhet. Kanske 3:s etablering vid Tele2 

Arena kan vara början på ett sådant företagsområde? 

Gällande Årsta Park pekar förvaltningens tjänsteutlåtande på brister 

gällande kollektivtrafik i anslutning till detta företagsområde. Vi 

menar på att dessa brister är påtagliga för all typ av företagsamhet i 

anslutning till Årstafältet. Därför önskar vi att den strategiska 

inriktningen innehåller tydliga skrivningar om vikten av att det 

ordentligt, och betydligt mer ambitiöst än vad som är fallet idag, 

måste planeras för kollektivtrafik i anslutning till Årstafältet. En 

planering som inte enbart fordras för Årsta Park respektive Årsta 

Partihallar utan även i högsta grad med tanke på de 6 000 bostäder 

som planeras att byggas på Årstafältet. Det duger inte att etablera en 

helt ny stadsdel, inklusive redan befintliga företagsområden, och 

samtidigt tro att  nuvarande tvärbana samt en busstomlinje vars 

förverkligande ligger cirka tio år fram i tiden ska täcka alla behov av 

kollektivtrafik. 

Avslutningsvis ser vi gärna att den strategiska inriktningen pekar på 

behoven av fysisk upprustning av Årsta Partihallar. Såväl byggnader 

som gator i detta område behöver rustas för att gynna nuvarande 

företagsamhet och även skapa en grund för utveckling i, och av, 

området” 
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3. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 
Ärendet 

Stockholms Business Region (SBR) har tagit fram en strategisk 

inriktning för företagsområden som ska ersätta Riktlinjer för 

företagsområden från 2008. SBR hemställer till kommunstyrelsen att 

anta strategin, som i sin tur skickat ut strategin på remiss till 

stadsdelsnämnden. Förvaltningen ställer sig positivt till att en ny 

strategi antas.    Den strategiska inriktningen omfattar sammanlagt tre 

företagsområden belägna i Enskede-Årsta-Vantör: Högdalen, Årsta 

Park samt Årsta Partihallar. Förvaltningen instämmer i att samtliga tre 

områden behövs och bör utvecklas samt bör arbetas in i Stockholms 

stads översiktsplan eftersom strategierna avser den långsiktiga 

planeringen av den fysiska miljön och avvägningar mellan olika typer 

av bebyggelse och funktioner. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 22 juni 2016. 

Dnr 383-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förslag från (S) m.fl.  

 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl 

(MP) Lars Sterneby (V) yrkade bifall till eget förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

” Att i huvudsak yrka bifall till förvaltningens förslag till beslut 

 

Att därutöver anföra: 
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Stadsdelsförvaltningen ger många viktiga synpunkter i sitt remissvar 

till kommunstyrelsen. De områden som anförs i svaret som berör vår 

stadsdel är Högdalens industriområde, Årsta Partihallar och Årsta 

park. Vi delar inriktningen för framtiden för dessa områden. Vi anser 

dock att beteckningen företagsområden är ett vagt begrepp som 

används genomgående och skulle hellre se att man använder det 

beprövade industriområde när verksamheten i huvudsak består av 

industrier, såsom Högdalens industriområde och Årsta partihallar. För 

Årsta Park däremot är företagsområde en lämpligare beteckning.  

 

Vi liberaler saknar också en analys av den framtida utvecklingen av 

Slakthusområdet i sammanhanget, där åtminstone intentionen är att en 

del av de företag som finns där idag ska kunna vara kvar i en framtida 

exploatering av bostäder i området. Området kommer att vara blandat 

bostäder och företag, men vilken typ av företag är egentligen 

lämpliga? 

 

Vi saknar också en analys av det framtida behovet av kontorsytor i vår 

stadsdel. Det är en stor obalans mellan Norrort och Söderort vad gäller 

arbetstillfällen i vår stad, där många pendlar ut från Söderort till 

innerstaden och en del förorter norrut. Det är viktigt att det finns gott 

om attraktiva möjligheter för företag att etablera sig i söderort och i 

vår stadsdel. Därför bör möjligheten ses över att t ex kunna erbjuda 

nya attraktiva kontorsytor i Globen-Gullmarsplanområdet för att på 

sätt också bidra till att skapa en bättre balans mellan Norrort och 

Söderort. Därmed bidrar man också med en mer Hållbar utveckling, 

där färre behöver pendla långa sträckor.” 

 

Ersättaryttrande 
Ersättaren Lisa Palm (Fi) instämde i förslag från (S),(MP),(V) 
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§ 16   

Samverkan mellan skola och socialtjänst – motion (2026:28) 
av Lotta Edholm och Isabel Smedberg Palmqvist (L) – svar 
till kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remiss till kommunstyrelsen. 

 

2. Nämnden tillstyrker motionen 

 

3. Paragrafen justeras omedelbart  

 

 
Ärendet 
Till stadsdelsnämnden har för yttrande översänts en motion (2026-28) 

om samverkan mellan skola och socialtjänst av Lotta Edholm och 

Isabel Smedberg Palmqvist (L). Motionärerna anser, utifrån den 

granskning som Stadsrevisionen genomfört, att det finns brister i 

samverkan mellan skola och socialtjänst. Enligt revisionsrapporten är 

en bidragande orsak den höga personalomsättningen inom 

socialtjänsten men även brister i att stödmaterial inte används på rätt 

sätt och att uppföljning inte sker enligt den framtagna modellen. 

Förvaltningen ställer sig positiv till att implementera stödmaterialet 

och sprida det till de som berörs. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 31 maj 2016. 

Dnr 195-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Att rekommendera kommunfullmäktige att tillstyrka motionen. 

Att därutöver anföra följande: 

 

Den viktigaste skyddsfaktorn för unga med utsatta uppväxtvillkor är 

bra utbildning, vilket ofta förutsätter en god samverkan mellan skolan 

och socialtjänsten.  

 

Ändå vet vi att det finns brister i denna samverkan, och att mycket kan 

och bör göras för att förbättra skyddet för utsatta barn. Några av dessa 

åtgärder är att se till att regelverket tillämpas lika och på samma vis 

över staden, att rutiner för samverkan hålls aktuella och att 

uppföljningen är stringent. Det är en förutsättning för att kunna 

utvärdera om de åtgärder som sätts in är verkningsfulla. En annan är 

ett gott arbetsgivarskap som belönar skickliga socialsekreterare och 

tar tillvara kompetens och erfarenhet så att stadsdelar och skolor får 

möjlighet att arbeta upp ett långsiktigt samarbete. 

 

Mot bakgrund av vad som ovan anförs föreslår vi att motionen 

tillstyrks.” 
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§ 17   

Ändring av mandatperioder, sammansättning m.m. och 
ändring av instruktion för kommunstyrelsens 
pensionärsråd och stadsdelsnämndernas pensionärsråd 

Beslut 
 
Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar till kommunstyrelsen   

 

 
Ärendet 

Stadsledningskontoret har utarbetat förslag till ändring av instruktion 

för Kommunstyrelsens pensionärsråd och de lokala pensionärsråden 

på så sätt att mandatperioderna ändras från ett till fyra år samt att 

antalet ledamöter utökas och ersättarna tas bort. Förvaltningen 

instämmer i stadsledningskontorets förslag.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 8 augusti 2016. 

Dnr 298-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag den 25 augusti 
nr 8/2016 

Sida 31 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 18   

Delrapport från Äldreboendeutredningen – svar till 
kommunstyrelsen Dnr: 152-1056-2016. 

Beslut 

Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på remissen  

”Delrapport från Äldreboendeutredningen”,  

 
 
Ärendet 

I budget 2015 beslutade kommunfullmäktige att en utredning skulle 

göras för att tydliggöra hur behovet av olika boendeformer för äldre 

ska tillgodoses. Stadsledningskontoret tillsatte då 

Äldreboendeutredningen som nu redovisar sin delrapport. Rapporten 

med utredningens förslag har översänts till stadsdelsnämnden för 

yttrande. I rapporten föreslår att staden ska erbjuda tre boendeformer 

för äldre, trygghetsboende med aktivitetscenter, servicehus och vård- 

och omsorgsboende. Förvaltningen instämmer i utredningens förslag 

och vill påpeka vikten av att en kostnadsanalys genomförs i 

samverkan med stadsdelsnämnderna vad gäller de merkostnader som 

kan komma att uppstå för stadsdelsnämnderna.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 1 augusti 2016. 

Dnr 414-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl. (S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag till 

beslut. 

Vice ordföranden Gustav Johansson m.fl.(M), yrkade bifall till eget 

förslag till beslut. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 
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Reservation 
Vice ordföranden Gustav Johansson, ledamöterna Henrik Virro, Erika 

Wing, Jonas Nilsson, Kristiina Katajikko alla (M) reserverade sig mot 

beslutet till förmån för det egna förslaget; 

” I budget för 2015 lovade den rödgrönrosa majoriteten: ”Staden ska 

hjälpa alla över 85 år med ett tryggt äldreanpassat boende, till 

exempel bostadsanpassning eller byte till lägenhet som är tillgänglig. 

Bedömningen av rätt till servicehus och vård- och omsorgsboende ska 

också bli mer generös, för att tillgodose dessa behov.” De förslag som 

den här utredningen presenterar kommer inte att uppnå det målet. 

Förslagen kommer inte att leda till att fler äldre i Stockholm får plats 

på ett boende. För det skulle det krävas en reformerad och generösare 

biståndsbedömning samt att fler boenden byggs.  

 

Det är övergripande önskvärt att det finns en hög tillgänglighet av 

anpassade boenden. Först och främst välkomnar vi en höjning av 

servicenivån på stadens trygghets- och seniorboenden. Vi välkomnar 

också att man genom att omvandla alla trygghets- och seniorboenden 

till trygghetsboenden med aktivitetscentra gör stadens erbjudande av 

boendeformer mer lättöverskådligt. Kommunikationen om vilka typer 

av boenden som finns behöver bli bättre. Med det sagt finns det ett 

antal oklarheter och brister i utredningens förslag.  

 

Det är oklart exakt vad de föreslagna aktivitetscentren ska göra. Även 

om det exakta utbudet naturligtvis inte kan specificeras i detalj hade vi 

gärna sett att det hade varit tydligare var ambitionsnivån ska ligga. Vi 

ser med stor oro på skrivningarna om att bemanning ska vara 

garanterad endast på vardagarna. Det är på helgerna, framför allt 

under storhelger och sommaren, som ensamheten är som mest 

påtaglig och behovet av aktiviteter som störst. Det specificeras att det 

är stadsdelarna som ska ansvara för de föreslagna aktivitetscentren, 

men det är alldeles för otydligt hur innehållet ska erbjudas.  

 

Det är relevant inte bara ur ett kvalitetsperspektiv utan även 

ekonomiskt. Redan idag visar många stadsdelar på underskott inom 

äldreomsorgens egna verksamheter. Att upphandla aktiviteterna efter 

tydliga centrala riktlinjer är grundläggande för att hålla koll på 

kostnaden och skapa ett likvärdigt innehåll över hela staden. Vi vill 

kring detta särskilt betona vikten av att frivilligorganisationer 

involveras i aktivitetscentren. Aktivitetscentren bör som regel vara 

tillgängliga för alla äldre, även de som inte bor på trygghetsboendet.  
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Ett större brukarunderlag kan också göra att det är motiverat att ha 

aktivitetscentra även på mindre boenden. Stockholms stad kommer att 

ha långt kvar till målet om att alla över 85 år har rätt till ett tryggt och 

anpassat boende. Det kommer att krävas stora investeringar för att 

bygga fler boenden och en politik där man gör det lättare, inte svårare, 

att få plats.  

 

De föreslagna trygghetsboendena med aktivitetscentra utgör ett steg i 

rätt riktning men är långt ifrån den enda lösningen. Genom införandet 

av trygghetsboenden med aktivitetscenter kommer med stor 

sannolikhet behovet av servicehus att minska. På sikt vore det 

önskvärt om trygghetsboenden med aktivitetscenter kunde ersätta 

boendeformen ”servicehus” och att äldre med mer omfattande 

vårdbehov istället får plats på vård- och omsorgsboenden. Därför 

tycker vi det är mycket viktigt att staden i sin boendeplanering tar 

höjd för att på sikt utöka antalet vård- och omsorgsboenden. För att 

det ska bli tydligt vilket syfte de olika boendeformerna har bör en 

målbeskrivning beslutas om i äldrenämnden för varje boendeform.  

 

Något som även bör ingå i arbetet är frågan om korttidsboenden och 

hur äldre som uppsökt sjukvård på ett smidigt sätt bör få hjälp att hitta 

rätt boendeform om ens hälsotillstånd har försämrats. Det är otydligt i 

delrapporten om dessa förändringar endast ska gälla verksamheter i 

egen regi, eller samtliga driftformer. Om endast en del av Stockholms 

boenden ska anpassas, går det emot äldreboendeutredningens 

övergripande syfte att tydliggöra funktionen för respektive 

boendeform. Om detta ska gälla även för fristående verksamheter 

krävs större tydlighet kring kommunens åtagande att finansiera 

aktivitetscenter. 

 
Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

”Att som svar på remissen anföra följande. 

I budget för 2015 lovade den rödgrönrosa majoriteten: ”Staden ska 

hjälpa alla över 85 år med ett tryggt äldreanpassat boende, till 

exempel bostadsanpassning eller byte till lägenhet som är tillgänglig. 

Bedömningen av rätt till servicehus och vård- och omsorgsboende ska 

också bli mer generös, för att tillgodose dessa behov.”  

 

De förslag som den här utredningen presenterar kommer inte att 

uppnå det målet. Förslagen kommer inte att leda till att fler äldre i 
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Stockholm får plats på ett boende. För det skulle det krävas en 

generösare biståndsbedömning och att fler boenden byggs.  

 

Först och främst välkomnar vi liberaler i stadsdelsnämnden en höjning 

av servicenivån på stadens trygghets- och seniorboenden. Vi 

välkomnar också att man genom att omvandla alla trygghets- och 

seniorboenden till trygghetsboenden med aktivitetscentra gör stadens 

erbjudande av boendeformer mer lättöverskådligt. Med det sagt finns 

det ett antal oklarheter och brister i utredningens förslag.  

 

Det är oklart exakt vad de föreslagna aktivitetscentrana ska göra. 

Även om det exakta utbudet naturligtvis inte kan specificeras i detalj 

hade vi gärna sett att det hade varit tydligare var ambitionsnivån ska 

ligga. Vi ser med stor oro på skrivningarna om att bemanning ska vara 

garanterad endast på vardagarna. Det är på helgerna, framför allt 

under storhelger och sommaren, som ensamheten är som mest 

påtaglig och behovet av aktiviteter som störst.  

 

Aktivitetscentrana bör som regel vara tillgängliga för alla äldre, även 

de som inte bor på trygghetsboendet. Ett större brukarunderlag kan 

också göra att det är motiverat att ha aktivitetscentra även på mindre 

boenden. Vi vill också betona vikten av att frivilligorganisationer 

involveras i aktivitetscentrana. I Enskede-Årsta-Vantör har vi ett rikt 

utbud av aktiviteter för äldre där också frivilligorganisationer bidrar 

på ett bra sätt.  

 

Liberalerna välkomnar att trygghetsboenden med aktivitetscentra och 

servicehus tas in i stadens äldreboendeplanering. Vi vill varna för en 

utveckling där antalet boendeplatser, såväl inom servicehus vård- och 

omsorgsboenden, minskar snabbare än beräknat. Exempel är 

Vintertullen på Södermalm. Också i vår stadsdel finns planer på 

omstrukturering som i sig är oroande. Det kan inte tas för givet att 

Stockholm kommer att ha platser som motsvarar behoven i en nära 

framtid. 

 

Vi ser med oro på förslaget om att inskränka målgruppen för 

servicehusen till de äldre som har ett omvårdnadsbehov. Det är oklart 

vad detta innebär i praktiken och hur många av de boende som har ett 

omvårdnadsbehov. Vi konstaterar att förslaget inte innebär att de 

många äldre som idag får avslag på sin ansökan om servicehus bereds 

plats, utan snarare tvärtom.  
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Även uppdraget till Micasa att utreda vilka andra fastigheter som 

eventuellt kan omvandlas till trygghetsboende med aktivitetscenter 

tolkar vi som ett sätt att dra ner på servicehusplatser.  

 

Vi vill för övrigt anföra att den sociala samvaron på servicehusen 

sannolikt underlättas om det även finns ett inslag av något friskare 

äldre. Stockholms stad kommer att ha långt kvar till målet om att alla 

över 85 år har rätt till ett tryggt och anpassat boende. Det kommer att 

krävas stora investeringar för att bygga fler boenden och en politik där 

man gör det lättare, inte svårare, att få plats. De föreslagna 

trygghetsboendena med aktivitetscentra utgör ett steg i rätt riktning 

men är långt ifrån någon universallösning. Servicehusen kommer 

fortfarande att spela en viktig roll i Stockholms äldreomsorg, och 

Liberalerna vidhåller att alla över 85 år som så önskar bör få plats på 

servicehus.  

 

Vi menar också att alla äldre med omfattande hemtjänstinsatser som 

så önskar bör få plats på servicehus eller vård- och omsorgsboende, 

om detta kan ske utan merkostnad. Stockholms äldre måste få större 

frihet att välja mellan olika former av boende, och på ett enklare sätt 

kunna beviljas det boende de behöver.” 
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§ 19   

Utredning - Äldre personer med eller utan missbruk som 
lever i hemlöshet eller riskerar att bli hemlösa – svar till 
kommunstyrelsen Dnr: 152-1057-2016. 

 
Beslut 

Förvaltningens tjänsteutlåtande överlämnas som svar på remissen  

”Utredning- Äldre personer med eller utan missbruk som lever i 

hemlöshet eller riskerar att bli hemlösa”,  

 

 
Ärendet 
I budget 2015 fick äldreförvaltningen och socialförvaltningen i 

uppdrag av sina respektive nämnder att utreda omfattningen av 

personer 65 år och äldre i Stockholms stad som lever i hemlöshet och 

att utarbeta förslag till ansvarsfördelning mellan äldreförvaltningen 

och socialförvaltningen samt utarbeta förslag till förebyggande arbete 

för att minska hemlösheten bland äldre. Förslaget har översänts till 

stadsdelsnämnden för yttrande. Förvaltningen ställer sig bakom de 

förslag som utredningen kommit fram till. Det är positivt att frågan 

om hur ansvars- och kostnadsfördelningen ska fördelas mellan 

äldreomsorgen och individ och familjeomsorgen har utretts.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 1 augusti 2016 

Dnr 416-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 20   

Motion om genusanalys av stadens 
upphandlingsverksamhet – svar till kommunstyrelsen 

Beslut 

1. Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remiss av motion (2016:26) av om genusanalys av stadens 

upphandlingsverksamhet   

 

2. Nämnden avstyrker motionen  

 

 
Ärendet 
Lotta Edholm m.fl. (L) har i motion (2016:26) föreslagit att 

kommunfullmäktige ger kommunstyrelsen i uppdrag att genomföra en 

genusanalys av stadens upphandlingsverksamhet. Motionen har 

översänts till stadsdelsnämnden för yttrande. 

Förvaltningen föreslår att motionen avstyrks. Den definition av 

begreppet upphandlingsverksamhet som används i motionen är 

mycket bred och omfattar flera olika typer av beslut och aktiviteter, 

för vilka olika förutsättningar och regleringar gäller. En generell 

genusanalys som omfattar alla de beslut som i förslaget definieras som 

”upphandlingsverksamhet” ger därför inte ett rättvisande resultat. 

Förvaltningen ställer sig emellertid inte negativ till att genusanalyser 

som sådana genomförs på de områden där sådana är lämpliga och där 

beslutsprocessen inte regleras i lag.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 augusti 2016. 

Dnr 194-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Ordföranden ställde framställda förslag till beslut mot varandra och 

fann att nämnden beslutat enligt förvaltningens förslag. 

 

Yrkanden 
Ordföranden Ulf Walther m.fl.(S), ledamöterna Roger Orwén m.fl. 

(MP), Lars Sterneby (V) yrkade bifall till förvaltningens förslag. 

Ledamoten Peter Backlund (L) yrkade bifall till eget förslag till 

beslut. 

 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag den 25 augusti 
nr 8/2016 

Sida 38 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

 

Reservation 
Ledamoten Peter Backlund (L) reserverade sig mot beslutet till 

förmån för det egna förslaget; 

” 1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande. 

Det är lätt att föra en feministisk politik i teorin, men svårare i 

verkligheten. Upphandlingsområdet är ett område som berör 

kommunal ekonomi och kommunal verksamhet i stort. Det riskerar 

därför att präglas av samma typer av frihetshindrande strukturer och 

normer som samhället i övrigt. 

 

Majoriteten har tagit initiativ till att införa genusbudgetering, där 

statistik och analyser ska brytas ner på kön. Vi liberaler är i grunden 

positivt inställda till detta. Det är dock viktigt att det också blir 

verklighet, även på områden där svaren riskerar att bli obekväma. 

Risken är stor att statistik endast tas fram på områden där skillnader 

med avseende på kön redan är kända och förväntade. 

 

Vi har idag en majoritet som vet väldigt väl hur många gånger ordet 

”jämställdhet” förekommer i budgeten, men som inte vet om en 

upphandlingsverksamhet för miljardbelopp gör skillnad på mäns och 

kvinnors företagande. Om Stockholms stad ska leva upp till sina höga 

ambitioner på jämställdhetsområdet måste ett jämställdhetsperspektiv 

genomsyra hela stadens verksamhet. Därför bör motionen bifallas.” 

 

 



 

Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd Sammanträdesprotokoll 

torsdag den 25 augusti 
nr 8/2016 

Sida 39 
 

 

Justerare Utdragsbestyrkande 
 
 
Enskede-Årsta-Vantörs stadsdelsförvaltning, Box 81, 121 22 Johanneshov 
Slakthusplan 4, Tfn: 08-508 14 000, e-post: eav@stockholm.se 

§ 21   

Nyanlända och asylsökande i Stockholms stad – svar till 
kommunstyrelsen 

Beslut 
 

1. Nämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen och överlämnar det till kommunstyrelsen.  

 

2. Paragrafen justeras omedelbart 

 

 
Ärendet 
Stadsledningskontoret har utarbetat förslag på åtgärder och insatser 

för nyanlända och asylsökande som beräknas komma till Stockholm 

under 2016-2018. Förslaget omfattar åtgärder inom bland annat 

boende, utbildning, arbetsliv, samhällsorientering och för 

ensamkommande barn som vistas i stadens riskmiljöer. Förslaget har 

remitterats till stadsdelsnämnden för yttrande. Förvaltningen är positiv 

till förslaget. Förslaget omfattar enligt förvaltningens mening de 

viktigaste grundpelarna för en integrering, boende, kunskaper i 

svenska språket, utbildning och arbete. Förvaltningen anser dock att 

det behöver förtydligas vad stadsdelsnämnderna ska ansvara för när 

det gäller det sociala mottagandet av nyanlända. Förvaltningen vill 

understryka vikten av tillräckliga resurser för att snabbt kunna både 

rekrytera, utbilda och följa upp arbetet med gode män.  

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 9 augusti 2016. 

Dnr 293-2016-1.5.1. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 22   

Ansökan om serveringstillstånd, Freshii, Arenavägen 63 

 
Beslut 
 

1. Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd i restaurangen 

måndag till söndag kl. 11:00 till kl. 01:30 

 

2. Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd på 

uteserveringen måndag till söndag kl. 11:00 till 23:00.  

 
 
Ärendet 
Socialförvaltningen har remitterat ansökan från 

Freshii, Arenavägen 63 som har ansökt om serveringstillstånd i 

restaurangen måndag till söndag kl. 11:00 till 01:00 och på 

uteserveringen måndag till söndag kl. 11:00 till 23:00. Förvaltningen 

tillstyrker ansökan. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 juli 2016. 

Dnr 363-2016-1.5.2. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 23   

Ansökan om serveringstillstånd för Matborgen lunch och 
catering AB, Sandsborgsvägen 52 

Beslut 
1. Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd i 

restaurangen måndag till söndag kl.11:00 till 01:00 

 

2. Nämnden tillstyrker ansökan om serveringstillstånd på 

uteserveringen måndag till söndag kl. 11:00 till 23:00 

 
 
 
Ärendet 
Socialförvaltningen har remitterat ansökan från Matborgen lunch och 

catering AB om serveringstillstånd för Matborgen, Sandsborgsvägen 

52. Förvaltningen tillstyrker ansökan. 

 

Stadsdelsförvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 

daterat den 5 juli 2016. 

Dnr 365-2016-1.5.2. 

 

Beslutsgång 
Nämnden ställde sig bakom förvaltningens förslag. 
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§ 23.1 

Anmälningsärenden 
A. Förteckning över inkomna protokoll, skrivelser m.m. 

B. Tjänstemannabeslut  

C. Protokoll från Pensionärsrådets sammanträde, 2016-08-19 

D. Protokoll från rådet för funktionshinderfrågor, 2016-08-24 

E. Protokoll från Förvaltningsgruppen, 2016-08-16 

F. Balanslista över nämndens uppdrag och skrivelser till 

förvaltningen  

 
 
Beslut 
Anmälningsärendena läggs till handlingarna. 
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§ 23.2 
 
Nämndens frågor 
 

Beslut 
 

Nämnden uppdrar till förvaltningen att bereda nedanstående skrivelse 

och återkomma till nämnden. 

 

 

Skrivelse om feriearbeten för ungdomar sommaren 2016 
Ledamoten Peter Backlund (L) 

Vi liberaler menar att feriearbeten, särskilt under sommaren, kan vara 

av avgörande betydelse för ungdomars utveckling. Det kan stärka 

självförtroendet och ge erfarenheter för framtiden. En del ungdomar 

kan riskera att hamna snett under ett långt sommarlov, varför det är 

extra viktigt för stadsdelen att kunna erbjuda feriearbeten för de 

ungdomar som har olika skäl har det trassligt eller har någon form av 

funktionsnedsättning. På en arbetsmarknad där kraven är allt större 

och organisationerna slimmade, har stadsdelen fått en allt viktigare 

roll att kunna erbjuda feriearbeten för unga. Självklart måste 

stadsdelsförvaltningen på ett aktivt sätt samarbeta med de privata 

företagen, och särskilt de som direkt är knutna till förvaltningen, för 

att förmå också dessa att kunna erbjuda ungdomar feriearbeten. 

 

I Dagens Nyheter den 27:e juli i år, finns en artikel där 7 stadsdelar 

jämförs. Där visar det sig att så många som 1663 ungdomar mellan 16 

och 19 år har sökt arbete i vår stadsdel, men bara 797 har fått 

feriearbete. Jämfört med de andra stadsdelarna är det som 

procentandel klart lägst andel som har fått feriearbete i vår stadsdel. 

Det föranleder oss liberaler att hoppas få svar på följande frågor: 

 

1. Vilka skäl finns att det är många sökande ungdomar som inte fått 

feriearbeten i vår stadsdel? 

2. Om det är många som tackat nej, vilka förklaringar finns till detta? 

3. Hur många av stadsdelens ungdomar med funktionshinder har 

erbjudits feriearbeten? 

4. Vilka möjligheter finns att öka antalet feriearbeten för ungdomar i 

stadsdelen? 

 

Övriga frågor 

Grynkvarnsparken 
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Ledamoten Peter Backlund (L) önskar redogörelse över vad som ska 

hända med dammen som inte varit vattenfylld de senaste åren samt 

oftast också är skräpig – förvaltningen återkommer med svar. 

 

Förskolekön  

Ledamoten Kristiina Katajikko (M) ställde fråga om hur tomma 

platser på förskolorna fördelas mellan kommunala och övriga 

förskolor – förvaltningen återkommer med svar. 
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§ 23.2 
 
Stadsdelsdirektörens information 
 

Stadsdelsdirektören Lena Lundström Stoltz lämnade nedanstående 

information: 

 

Parkernas dag lördag den 27 augusti kl. 12-16 i parken Kolbottnen också 

kallad Milanparken i Hagsätra. 

 

Fredag den 26 augusti är förvaltningens ledningsforum förlagt till  

Open Lab, KTH där Gunnar Björkman, stadens innovationsdirektör 

informerar om stadens innovationsstrategi och innovationsarbete samt 

samarbete med akademier.  Ivar Björkman informerar om Open Lab:s 

uppdrag och metodik med exempel på projekt och samarbete med 

Stockholms stad. 

 

Torsdag till fredag den 1-2 september, lunch till lunch, 

utbildningskonferens med förvaltningsledning och förvaltningens fackliga 

representanter på Högberga Gård.  

 

Måndag den 21 november anordnas en söderortskonferens för att stärka 

samarbete och utbyte av goda exempel mellan Farsta, Skarpnäck, 

Enskede-Årsta-Vantör. 
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